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درمکتب امام

آمادگی برای ضیافت الله
ماه شعبان برای مهیا کردن مسلمین است برای ضیافت خدا، ادبش آن مناجات 

شعبانیه است. من ندیده ام در ادعیه، دعایی را که گفته شده باشد همه امام ها این 

دعا را می خواندند، در دعای شــعبانیه این هست؛ ]...[ این مناجات شعبانیه برای 

این است که شما را، همه را مهیا کند برای »ضیافت الله«.
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آیین افتتاحیه سی و سومین دوره
 مسابقات بین المللی قرآن کریم برگزار شد

آیین افتتاحیه سی و سومین دوره مسابقات بین المللی قرآن کریم با 
حضور علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی، حجت الاسلام علی 
محمدی رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه و جمعی از مسئولان لشکری 
و کشوری و جامعه قرآنی در مصلای بزرگ امام خمینی)ره( برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری شبســتان، در این مراســم علی لاریجانی با اشاره به 
حدیثی از امام رضا)ع(، اظهار داشــت: امام رضا)ع( فرمودند: آن خانه ای که فرد 
در آن قرآن تلاوت کند، مانند ســتاره درخشــنده می شود، در این روایت نقش 
تکاملی برای کل خانه قائل می شود، ممکن است فلسفه روایت در این باشد که 
اگر کسی در منزل قرآن را بلند تلاوت کند، دیگران از مفاهیم آن بهره می جویند 
و کمال پیدا می کنند. وی با اشاره به اینکه در هر خانه قرآن خوانده شود، خیر 
در آن خانه زیاد می شــود، گفت: در روایت اســت که در هر خانه قرآن خوانده 
شــود افزون بر خیر، کارها بر اهل آن خانه آســان شده و ساکنان آن در فزونی 
قــرار می گیرند و اگر در خانه ای قرآن تلاوت نگردد، فضای خانه تنگ، خیر آن 
کم و ســاکنانش در نقصان قرار می گیرند، این روایت نشان می دهد تلاوت یک 

فرد در خانه بر سرنوشت یک خانواده اثر می گذارد.
رئیس مجلس شــورای اسلامی ابراز داشت: همه این سخنان معصومان)ع( 
دلالت بر کثرت تلاوت قرآن در منزل دارد، در استمرار به تلاوت نیز باید فهم و 
عمل قرآنی باشد، باید تذکر و عامل بودن به قرآن در تلاوت و قرائت آن نهفته باشد.

مسابقات قرآن جمهوری اسلامی
 بر مبنای وحدت مسلمانان برگزار می شود

به گزارش خبرگزاری فارس، حجت الاسلام محمدی نیز در این مراسم با اشاره 
به حضور نمایندگان 70 کشور جهان در این دوره از مسابقات، ابراز داشت: خدا 
را شاکریم که به ما توفیق داد تا میزبان نمایندگان 70 کشور جهان با فرهنگ، 
آداب و رســوم و زبان های مختلف هســتیم و همه این افراد به مدت یک هفته 
حــول محور قرآن با هم رقابــت خواهند کرد. این امر به ایجاد فضای قرآنی در 

ایران و جهان اسلام کمک می کند.
وی جمهوری اسلامی را پرچمدار عمل به قرآن کریم دانست و گفت: قرآن به 
ما دستور داده تا با استکبار و طاغوت مبارزه کنیم و جمهوری اسلامی به عنوان 

پرچمدار عمل به قرآن در برابر استکبار جهانی ایستاده و کاملًا پیش می رود.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با اشاره به ضرورت حفظ وحدت مسلمانان، 
بیان داشت: یکی از برنامه های دشمنان ایجاد تفرقه بین مسلمانان است و باید 
همه امت اسلام آگاه و هوشیار باشند تا فریب این توطئه دشمن را نخورند. این 
مســابقات براساس وحدت مسلمانان به وجود آمده و آیه وحدت همیشه شعار 

مسابقات ما بوده است.
شورای نگهبان لایحه بودجه ۹۵ را 

تایید نکرد
شورای نگهبان در جلسه دیروز خود دوباره به لایحه بودجه سال 95 
ایراد گرفت و آن را برای رفع ایرادات به مجلس شورای اسلامی ارجاع داد.
به گزارش فارس، شورای نگهبان در جلسه صبح دیروز خود لایحه بودجه سال 
1395 کل کشور را که برای رفع ایراداتش به مجلس شورای اسلامی ارجاع داده 
بود، مورد بررسی قرار داد اما علی رغم رفع برخی ایرادات شورای نگهبان توسط 

مجلس، باز هم این شورا ایراداتی را به لایحه مذکور گرفته است.
به همین دلیل شــورای نگهبان مجددا برای رفع این ایرادات، لایحه بودجه 

سال 95 را به مجلس شورای اسلامی ارجاع داد.
نظر شورای نگهبان درباره مینو خالقی تغییر نکرده است 
ســیامک ره پیک اعلام کرد نظر شــورای نگهبان در این باره که نفر پنجم 
حــوزه انتخابیه اصفهان بایــد از طریق انتخابات میان دوره ای برگزیده شــود، 

تغییری نکرده است.
ســیامک ره پیک سخنگوی هیئت مرکزی نظارت بر انتخابات در گفت و گو 
با فارس در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه با توجه به تأیید نظر شورای نگهبان 
درباره منتخب سوم حوزه انتخابیه اصفهان توسط هیئت حل اختلاف قوا، تصمیم 
این شورا برای تعیین تکلیف نماینده جایگزین حوزه انتخابیه اصفهان چیست؟ 
توضیح داد: نظر شورای نگهبان در این زمینه که نفر پنجم حوزه انتخابیه اصفهان 

باید از طریق انتخابات میان دوره ای برگزیده شود، تغییری نکرده است.
تایید انتخابات 40 حوزه انتخابیه 

ســیامک ره پیک همچنین اعلام کرد در جلسه صبح دیروز شورای نگهبان 
پرونده مرحله دوم دهمین دوره انتخابات مجلس شــورای اسلامی در 42 حوزه 

انتخابیه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
وی با بیان اینکه صحت انتخابات در بررســی های دیروز شورای نگهبان در 
40 حــوزه انتخابیه در دور دوم انتخابات مجلس مورد تأیید قرار گرفت، گفت: 
با توجه به اینکه منتخب مردم مراغه و عجب شیر در اثر سانحه جان خود را از 
دســت داد، شورای نگهبان ضمن تأیید صحت انتخابات در این حوزه انتخابیه، 
مقــرر کرد که نماینده این حوزه انتخابیه در انتخابات میان دوره ای همزمان با 

انتخابات ریاست جمهوری در سال 96 انتخاب شود.
این عضو حقوقدان شورای نگهبان در ادامه تأکید کرد: همچنین در جلسه 
شورای نگهبان برای 2 حوزه انتخابیه مرحله دوم انتخابات مجلس به دلیل برخی 
گزارشــات واصله، مقرر شد مجدداً بازرسی و بررسی دقیق تری در زمینه این 2 
حوزه انتخابیه انجام شود و ان شاءالله در جلسات آتی شورای نگهبان درباره این 

2 حوزه انتخابیه تعیین تکلیف خواهد شد.
ره پیــک همچنین یادآور شــد: مرحله دوم انتخابــات مجلس آینده دهم 
اردیبهشت ماه در 55 حوزه انتخابیه برگزار شد، در جلسه دیروز شورای نگهبان 
پرونده 42 حوزه انتخابیه مورد بحث و بررســی قرار گرفت و ان شــاءالله پرونده 
13 حوزه انتخابیه باقیمانده در جلسات آتی شورای نگهبان مورد رسیدگی قرار 

می  گیرد.
تخت روانچی مطرح کرد

رسیدگی به پرونده ۲ میلیارد دلار 
اولویت دستگاه دیپلماسی

 معاون اروپا و آمریکای وزارت امور خارجه با بیان اینکه در خصوص 
حکــم دادگاه آمریکا برای توقیف 2 میلیارد دلار از اموال ایران ذره ای 
از حق ملت کوتاه نمی آییم، گفت: رسیدگی به این پرونده برای وزارت 

امور خارجه در اولویت قرار دارد.
به گزارش فارس، مجید تخت روانچی معاون اروپا و آمریکای وزارت خارجه در 
گفت وگوی تلفنی با برنامه گفت وگوی ویژه خبری در خصوص حکم دادگاه عالی 
آمریکا برای توقیف 2 میلیارد دلار از اموال اظهار داشــت: این اقدام آمریکا یک 
راهزنی است و از نظر تمام هنجارهای بین المللی این راهزنی کاملًا واضح است.

به گزارش خبرگزاری صدا و ســیما،  وی با بیان اینکه تاکنون بیش از 120 
کشور از حقوق ایران در مقابل اقدام غیرقانونی آمریکا حمایت کرده اند، تصریح 

کرد: این یعنی حقانیت ایران ثابت شده است.
معاون اروپا و آمریکای وزارت امور خارجه با بیان اینکه ذره ای از حق ملت 
ایران کوتاه نخواهیم آمد و برای کسب آن تمام تلاش خود را خواهیم کرد، گفت: 

رسیدگی به این پرونده برای وزارت امور خارجه در اولویت قرار دارد.
در دیدار با همتای آلمانی مطرح شد

تأکید امیرعبداللهیان
 بر برقراری آتش بس پایدار

و لغو محاصره انسانی مردم یمن
معاون عربــی و آفریقای وزارت خارجه ایران در دیدار معاون وزیر 
خارجه آلمان بــر ضرورت برقراری آتش بس پایدار، لغو کامل محاصره 
انسانی و اتخاذ رویکرد سازنده تمامی طرف ها در گفت وگوهای جاری 

در کویت و با کمک سازمان ملل تاکید کرد.
بــه گزارش فارس، »مارکوس ادرر« معــاون وزیر خارجه آلمان که به 
تهران ســفر کرده در ادامه دیدارهایش با حســین امیرعبداللهیان معاون 
عربــی و آفریقای وزارت امور خارجه کشــورمان دیدار و پیرامون تحولات 

منطقه تبادل نظر کرد.
امیرعبداللهیــان در این دیدار در مورد ســوریه ضمن تاکید بر راه حل 
سیاسی و مبارزه با تروریســم در این کشور افزود: درهم تنیدن گروه های 
شــناخته شده تروریستی که در لیست سازمان ملل قرار دارند با گروه های 
مسلح خشونت گرا در سوریه، عامل اصلی بی ثباتی سوریه و نقض آتش بس 

در این کشور است.
معاون وزیر خارجه کشورمان همچنین در مورد تحولات یمن با برشمردن 
خطای حمله نظامی به مردم یمن، بر ضرورت برقراری آتش بس پایدار، لغو کامل 
محاصره انســانی و اتخاذ رویکرد سازنده تمامی طرف ها در گفت وگوهای جاری 

در کویت و با کمک سازمان ملل تاکید کرد.
ادرر معاون وزیر خارجه آلمان هم در این دیدار با اشاره به نقش مثبت ایران 

گفت: از دیدگاه آلمان بحران سوریه نیز راه حل سیاسی دارد.
وی در مورد یمن نیز ابراز امیدواری کرد که طرفین از طریق سیاســی به 

راه حلی برای حل  مشکلات یمن دست یابند.

اولویت فرهنگ یا رفاه مادی؟!
نفــوذ، در جایي رخ مي دهد که در اجتماع، دو یــا چند گروه در منافع، اهداف یا 
راهکارها تضاد داشــته باشند و به دنبال راهي براي پیروزي بر رقیب باشند، در چنین 
شرایطي طبیعي است که نفوذ یکي از کم هزینه ترین و پرسودترین راه هاست؛ چرا که با 
نفوذ مي توان از نقشه ها، اهداف و راهکارهاي رقیب خود اطلاع یافت و قبل از اینکه رقیب 
نقشه خود را عملیاتي کند، اقدام مقابل آن را انجام داد یا نقشه اي بر علیه رقبا طراحي کرد.

انگیزه های نفوذ
 مسئله نفوذ از دو جهت قابلیت وقوع دارد، ممکن است عده اي که مي خواهند به 
ناحق از منافع دیگران بهره ببرند دســت به نفوذ مي زنند و به منظور تضییع حق آنان 
طرح هاي مخفیانه براي نفوذ مي کشند. اما ممکن است کساني که حقشان تضییع شده 
نیز براي پیروزي بر دشمن، دست به نفوذ در جبهه مخالف بزنند که نتیجه آن پیروزي 
حق بر باطل باشــد؛ گرچه چنین نفوذي مطلوب اســت، ولي استعمال شایع نفوذ، در 

قسم اول است.
نفوذ در واقع یک روش در رویارویي دو طرف متخاصم است، در این زمینه سئوالات 
بسیاري وجود دارد که باید مورد بررسي و تحقیق قرار گیرد، ازجمله اینکه انگیزه رویارویي 
کشورها با یکدیگر چیست؛ چرا دست به جنگ )اعم از سخت یا نرم( مي زنند؛ از دیدگاه 
اســلام برخوردهایي که بین جامعه اسلامي با کشورهاي دیگر مي شود، به چند صورت 
قابل قبول اســت و در بین این اقســام، کدام مهمتر است و آیا در اسلام، جهاد ابتدائي 
)و نه دفاع( وجود دارد؛ که کتاب هایي نیز در برخي از این زمینه ها نگاشته شده است.

به نظر مي رسد که غیر از جهاد دفاعي که دفاع از حق انسان هاست، در اسلام جهاد 
دیگري نیز داریم که دفاع از حق الهي است. در واقع آن هم جهاد دفاعي است که با ائمه 
کفر و کساني که مانع رسیدن سخن خداوند و پیام دعوت انبیاء الهي به مردم مي شوند، 
صورت مي گیرد و خداوند به دست مؤمنین موانع تبلیغ دین حق را از سر راه برمي دارد.
مفاهیم و آموزه هاي درست و مقدس غالبا مورد سوء استفاده قرارمي گیرند،برخي 
علما در کتاب هاي خودشــان در مورد جهاد ابتدائي مطالبي بیان کرده اند، ولي برخي 
ســلاطین و زورمندان از مفهوم جهاد ابتدایي ســوء استفاده کرده، آن را بهانه اي براي 

کشورگشائي و ظلم و ستم به دیگران قرار داده اند.
این ظلم و ستم ها که حتي تا قلب اروپا پیش رفت، بقدري تأثیر منفي گذاشت که 
در بســیاري از کشور هاي دنیا، عنوان اسلام با عنوان جنگ و ظلم توأم شد و حتي در 
حوادث اخیر نیز کشورهایي با نام اسلام و با عنوان خادم الحرمین جنایت هایي را انجام 

داده و مي دهند که هیچ گرگي با گرگ دیگر نمي کند!
امروز هم کساني به نام دفاع از اسلام فعالیت کرده و سنگ اسلام به سینه زده، یقه 
چاک مي کنند، اما رفتارشان نشان مي دهد که دلشان براي اسلام نمي سوزد و تنها در 
شعار، مدافع اسلام هستند، آنها اگر دغدغه دیني داشتند، حداقل وظایف شرعي خودشان 
را انجام مي دادند و از اموال عمومي کمتر سوء استفاده مي کردند و از تضییع حقوق مردم 

نگران مي شدند؛ در حالي که گاه از مجرم و ظالم هم دفاع مي کنند! 
یکي از مجاري نفوذ، نفوذ در انگیزه هاســت،آیا ما دائم به فکر هســتیم که ببینیم 
رضاي خدا چیســت یا انگیزه دیگري هم داریم؟ آیــا واقعا فعالیت هاي ما براي منافع 
شخصي، خانوادگي، یا حزبي نیست؟ آیا کساني که براي انتخابات کاندیدا شده اند، واقعا 
براي رضاي خدا مي خواهند نماینده شوند؟ و آیا صرف این همه پول براي تبلیغات تنها 

با انگیزه دیني است؟ 
جمعیت یک کشور با وجود سلایق و نظرات مختلف، مانند یک واحد اعتباري هستند 
که منافع مشترکي دارند،این وحدت اعتباري مانند یک منشور است که وجوه مختلفي از 
جمله سیاست داخلي، سیاست خارجي، اقتصادي، بهداشتي، فرهنگي، نظامي و... دارد؛ و 
این وجوه نیز با یکدیگر رابطه اي در هم تنیده دارند، بطوری که بعد نظامي و اقتصادي 
مســتقل از هم نیســتند، همان گونه که بعد فرهنگي از بعد نظامي جدا نیست،  زیرا در 
جنگ گاهي یک سخنراني، روحیه یک لشکر را عوض مي کند یا وقتي رزمندگان اسلام 

با امام)ره( ملاقات مي کردند، روحیه دو چندان مي گرفتند.
هر چند بین ساحت هاي مختلف زندگي یک جامعه مانند ابعاد اقتصادي و نظامي و 
فرهنگي، رابطه برقرار است، چنین نیست که این ساحت ها داراي ارزشي واحد و یکسان 
باشند، برخي از رقابت ها در جوامع بر سر پول است، برخي دیگر حاضرند پول هاي کلان 
را هزینه کنند تا به مقام و منصبي دست پیدا کنند؛ و حتي عده اي حاضرند هزینه هاي 
زیادي متحمل شوند و کارهاي عام المنفعه انجام دهند تنها براي اینکه نام نیکویي از 

آنها به یادگار بماند.
در صحنه جهاني نیز همین گونه است: عده اي مي خواهند منافع مادي کشورها را 
بربایند و مثلا دعواي آنها بر سر نفت است؛ ولي برخي دیگر حتي حاضرند در جاهایي 

پول نیز هزینه کنند، اما کدخدایي خود را بر جهان اثبات کنند. 
چنین افرادي با کســاني که حاضرند همه اموال، منافع، خانواده و دوستان خود را 
براي رســیدن به رضوان الهي فدا کنند، قابل مقایســه نیستند،کسي که براي ثروت یا 
مقام مي جنگد، دعواي او در ردیف دعواي حیوانات پست براي دست یافتن به نیازهاي 
خودشان است؛ اما فردي که براي خدا از جان و مالش مي گذرد، کاري متعالي و انساني 

انجام مي دهد.
مهمترین مزیت ودستاورد انقلاب

در طول تاریخ کشــور ایران، افرادي براي کشــور خدمت کرده و افتخار آفریدند، 
کشاورزي، صنعت، علم و تکنولوژي، بهداشت فراهم کردند؛ اما خدمتي که امام)ره( براي 
این کشــور کرد، از مجموع همه این خدمات در طول تاریخ بیشــتر است؛ چون نهایت 
خدمتي که دیگران کردند، متاع مادي و دنیوي بوده است؛ اما کاري که امام)ره( کرد، 

غیر از عزت و آبرویي که به ما داد، سعادت ابدي را براي ما به ارمغان آورد.
اگر انقلاب نشده بود، الآن وضعیت کاملا متفاوت بود، اکنون برخي شب ها، مسجد 
جمکران بقدري شــلوغ مي شود که صف اتوبوس هاي پارک شده تا یک کیلومتر ادامه 
مي یابد؛ درحالي که زماني بود که وقتي مي خواستیم به جمکران بیائیم، هیچ کس در 

اینجا نبود و حتي براي گرم کردن خود باید ذغال از قم تهیه مي کردیم.
بعد از تلاش برخــي از بزرگان و تحصن تعدادي از علما، رژیم طاغوت قبول 
کــرده بود که یک درس قرآن در مدارس بگذارد، ولي معلم کافي براي این درس 
وجود نداشــت،  بگونه اي که بنده که در شهر مذهبي یزد درس مي خواندم، هیچ 
معلم مسلماني روخواني قرآن بلد نبود و ما براي رفع اشکالات قرائت قرآن به یک 
معلم زرتشــتي مراجعه مي کردیم! این وضع را مقایسه کنید با امروز که حتي در 
روســتاها و مناطق محروم که دسترســي به امکانات کم است، بچه هاي کوچک 

حافظ قرآن وجود دارند.
امام)ره( به عنوان یک روحاني خدمتي به این جامعه کرد که ده ها سلسله سلاطین 
در طول تاریخ این کشور، براي ایران انجام نداده اند، زیرا این بعد و ساحت انقلاب اسلامي، 
اصلا قابل مقایسه با آب و نان نیست؛ فراهم شدن زمینه سعادت ابدي مردم کجا و چند 

روز نان گندم خوردن کجا؟ 
این انقلاب با هزینه هاي بسیاري از جمله تقدیم صدها هزار شهید به دست آمده 
اســت؛ خون بسیاري از علما و نخبگان جامعه در این راه فدا شده است؛ از این رو باید 
همواره توجه داشته باشیم ارزشمندترین دستاورد این انقلاب، احیاي ارزش هاي اسلامي 

است، نه نان و آب.
هر کس بخواهد ریاست کند، باید مردم را راضي نگه دارد و رضایت مردم، در گرو 
تأمین رفاهشــان اســت، از این رو نظام هاي دیکتاتوري هم تلاش مي کنند رفاه مردم 
کشورشان تأمین شــود؛ لذا این امتیازي براي انقلاب اسلامي نیست که مسئولین آن 
تنها به فکر رفاه مردم باشند، چرا که هر جایي مجموعه اي از انسان ها باشند، به دنبال 
تغذیه، بهداشــت و رفاه خودشان هستند؛ بلکه مزیت انقلاب اسلامي به اسلامي بودن، 

به فرهنگ آن، به باورها و ارزش هاي اسلامي است.
وظیفه مسئول در نظام اسلامي 

کســاني که به نام مسئول اســلامي به برکت خون هاي شهدا سرکار آمده اند، باید 
اولین دغدغه شان ارزش هاي اسلامي، خدا و آخرت باشد، نه اینکه بگویند آخرت مردم 
به ما ربطي ندارد و اصل را اقتصاد بدانند؛ چرا که اقتصاد حتي به معناي رفاه و غذا براي 

حیوانات هم مطلوبیت دارد.
صدها هزار بهترین انسان هاي کشور جان خودشان را ندادند تا شکم ما سیر شود. 
لذا نه تنها بعد فرهنگي مهمتر است، بلکه اهمیت فرهنگ نسبت به اقتصاد، بي نهایت 
است و نمي توان با نسبت عددي، تفاوت اهمیت آنها را روشن کرد، چرا که آنچه انسانیت 
حقیقي ما را تحقق مي بخشد، ارزش هاي دیني و انساني است و خدمت فرهنگي، یک 

خدمتي انساني است.
 سخنرانی آیت الله مصباح یزدي )دام ظله( در همایش بررسي شیوه هاي 
نفوذ دشمن درجمهوري اسلامي و راهکارهاي مقابله با آن؛ قم ؛ 94/11/1 

زلال بصیرت روزهای پنج شنبه منتشر می شود.

سرویس سیاسی - 
با نزدیک شدن به بازگشایی مجلس دهم و انتخاب 
رئیس مجلس نگرانی شــدید اردوگاه اصلاح طلبان را 
فراگرفته اســت، آنان که تا دیروز مدعی بودند اکثریت 
بهارستان در اختیار آنها است امروز نگرانی خود را بروز 
داده و احتمالات مختلف را بررسی کرده و می گویند رای 

دادن به غیر از عارف اخلاقی نیست!
در هفته های گذشــته و بخصوص پس از برگزاری مرحله 
اول انتخابات و با مشخص شدن این واقعیت که اکثریت مجلس 
دهم در اختیار اصولگرایان است و رئیس بهارستان توسط آنان 
مشخص و انتخاب خواهد شد اصلاح طلبان بازی دو گانه ای را 
پیش گرفته اند. آنان از یک سو و به دروغ مدعی شدند اکثریت 
دســت اصلاح طلبان اســت و از سوی دیگر از عارف خواستند 
اخلاقی عمل کرده و همانند سال 92 به نفع لاریجانی کنار بکشد!

سوالی که می شد از اصلاح طلبان پرسید و پرسیده شد ولی 
آنان به این سوال پاسخ ندادند این بود که اگر اکثریت دست آنان 
است چرا کرسی ریاست را به دیگری واگذار می کنند و اخلاقی که 
ندارند را به رخ می کشند ؟ طبیعی است اگر جریانی اکثریت مجلس 
را بر عهده داشته باشد نظرات خود را بر کرسی خواهد نشاند و در 
امر مهمی چون انتخاب رئیس مجلس نیز فرصت به رقیب نخواهد 
داد و مقالات متعدد نشریات زنجیره ای که از عارف می خواستند و 
می خواهند به نفع لاریجانی کنار بکشد نشان از آن دارد که اصلاح 

طلبان وزن خود را در مجلس به خوبی درک کرده اند .
دیگران دخالت نکنند!

در ماه گذشــته که بحث انتخاب رئیس مجلس در فضای 
سیاســی و رسانه ای کشور شــدت گرفت مدعیان اصلاحات و 

حامیان دولت در این زمینه بسیار گفتند و نوشتند. 
به عنوان نمونه روزنامه زنجیره ای آرمان در شماره روز شنبه 
خود روزی که نشســت های نمایندگان منتخب برگزار شد در 
مطلبی از روحانی رئیس جمهور و هاشمی خواست تا در انتخاب 

رئیس مجلس دخالت کرده و به اصطلاح میانجیگری کنند.
طبیعی و واضح است که اگر اصلاح طلبان اکثریت مجلس 
دهم را در اختیار داشــتند نیازی به هزینه کردن از روحانی و 
هاشمی برای تعیین رئیس مجلس نبود و این کار آن گونه که 
زنجیره ای ها می خواستند انجام می شد پس مشخص می شود که 
فضای مجلس آن گونه که می گویند به نفع حامیان دولت و به 

اصطلاح اعتدال گرایان نیست. 
از این رو درخواســت اصلاح طلبــان از رقیبان که از خارج 
مجلس در امر تعیین رئیس بهارستان دخالت نکنند فرار به جلو 
محسوب می شود از جمله مقاله دیروز احمد شیرزاد در روزنامه 
اعتماد که ضمن تکرار ادعای گذشته مبنی بر در اکثریت بودن 
لیســت امید در مجلس دهم می نویسد: هرچه احزاب بیروني و 
رســانه ها و صاحبان نظرگاه سیاســي کمتر وارد بازي مدیریت 
مجلس شــوند، نمایندگان فرصت بیشتري براي تصمیم گیري 
خواهند داشت. اظهارنظر در مورد مدیریت داخلي مجلس، از سوي 
هر فردي صورت بگیرد، احساس تحمیل و فشاري است که به طور 
برعکس عمل خواهد کرد. این موضوع باید زیر سقف مجلس حل 
شــود. آن وقت اگر تنها یک نفر کاندیداي ریاست شود و با راي 
قاطع به عنوان رییس قوه مقننه انتخاب شود، بسیار حایز اهمیت 

بوده و هیچ چالشي را به صحن علني مجلس نخواهد کشاند.
تناقض دیگری نیز در این قبیل نوشته ها می توان دید از جمله 
اینکه از سویی مدعی می شوند اکثریت بهارستان در اختیار اصلاح 
طلبان است و از سویی دیگر جهت کلی مجلس آینده را مبهم 
تلقی می کنند و می نویسند »]انتخاب رئیس مجلس[ در حالي 
صورت مي گیرد که نمایندگان هنوز یکدیگر را نمي شناسند و 
حتي تا آن روز موضعگیري خاصي هم از سوي برخي نمایندگان 
صورت نمي گیرد. اما اگر روال دموکراسي جاافتاده اي همچون 
ســایر کشورها داشتیم، مي شد پس از اعلام نتایج انتخابات به 
راحتي مشخص کرد که ریاست مجلس سهم چه کسي است.«

اخلاقی نیست ...!
شنبه این هفته برخی نمایندگان منتخبی که از لیست امید 
به بهارستان راه یافته اند در جلسه مربوط به این فراکسیون شرکت 
نکردند و برخی چون علی مطهری نیز در هر دو نشست حضور 
یافته و بر فراجناحی بودن خود و نیز عدم پایبندی به دستورات 

فراکسیون امید در مقابل نظرات شخصی خود تاکید کردند.
از ســوی دیگر نیز برخی نمایندگان منتخب چون کاظم 
جلالی با بهانه های مختلف در نشست لیست امیدی ها شرکت 
نکردند تا شائبه عدم پذیرش تصمیمات فراکسیون امید از سوی 

برخی راهیافتگان تشدید شود. 
از این رو است که محمد رضا تاجیک فعال سیاسی اصلاح 
طلب در روزنامه شرق در نوشته ای با عنوان »ریاست مجلس و 
عقلانیت سیاسی « تاکید می کند: اراده  معطوف به کسب ریاست 

توسط »رهروان« هرچه باشد، عقلانیت معطوف به ارزش نیست. 
به بیان دیگر، این اقدام آنان نه تنها فی نفســه ارزش و ارزشمند 
نیســت، بلکه ضدارزش نیز هست. زیرا در این صورت حجاب از 
چهره  واقعی خود برگرفته  و بر همگان نمایان می کنند که برای 
رســیدن به هدف )قدرت( بهره بردن از هر ابزار و وســیله ای را 

مباح و مجاز می دانند.
وی در ادامه می نویســد: انتخاب فردی جز از لیست امید 
به عنوان ریاست مجلس از ســوی جریان اعتدال )دولت( یک 

خطای استراتژیک غیرعقلایی است.
تاجیــک به اصلاح طلبان غیرهم ســو نیز نهیب می زند و 
ادامه می دهد: انتخاب فردی غیراصلاح طلب از ســوی برخی از 
اصلاح طلبان نیز یک خطا و جفای استراتژیک غیرعقلایی است. 
ایــن گروه از اصلاح طلبان باید آگاه باشــند که در این معامله  
به اصطــلاح عقلایی، آنچه هزینه می شــود »اعتماد مردم« یا 
سرمایه حیثیتی و شخصیتی و هویتی جریان اصلاح طلبی است.
آن چه از این نوشته به خوبی قابل تشخیص و استنباط است 
آن است که ســه گروه رهروان، حامیان دولت و اصلاح طلبان 
تصمیم مشخص، ثابت و هم سویی درباره انتخاب رئیس آینده 
مجلس نداشته و این خطر رسانه های زنجیره ای را بسیار نگران 
کرده است چرا که اگر این سه گروه با هم هم سو بودند و از سوی 
دیگر طبق ادعای اصلاح طلبان اکثریت بهارستان دست آنان بود 
دیگر نگرانی از بابت تعیین رئیس آینده بهارستان نداشتند و این 

نوشته ها بی معنی می نمود. 
لابی نکنید!

از سوی دیگر مشخص است که وزن لابی های درون مجلس 
آینده در انتخاب هیئت رئیسه بسیار بالا است هر چند که ترکیب 
و وزن جریانات سیاســی نیز در این میان نقش زاید الوصفی را 
بازی می کند ولی زمانی که افراد تاکید می کنند به نظرات خود 
بیشتر از تصمیمات فراکسیونی پایبند خواهند بود لابی سهم 

بیشتری را به خود اختصاص خواهد داد. 
سوالی که می توان پرسید آن است که اگر اصلاح طلبان وزنی 
که مدعی آن هستند را در مجلس داشتند آیا نگران لابی های 
درون بهارســتان بودند؟ چنانچه روزنامه آرمان در مصاحبه با 

پزشکیان از آن سخن گفته و اظهار نگرانی کرده است. 
آرمان می نویســد: نباید براي حضــور در مناصبي که در 
تصمیم گیري هاي ملي داراي اهمیت اســت مواضع سیاسي را 

مدنظر قرار داد، بنابراین مشخص نیست این لابي ها و گعده ها 
بر چه اساسي شکل گرفته است که طبق شنیده ها در دو جناح 
اصلاح طلب و اصولگرا رواج دارد؛ هر چند در طیف اصولگرا این 
لابي ها پررنگ تر است. تبعات این لابي گري ها متوجه کیست و 
بر فرض انتخاب فرد مورد نظر این گعده ها براي جلوس بر کرسي 
هیات رئیسه چه کسي پاسخگوي تبعات این رفتار غیر علمي و 

بدون کارشناسي خواهد بود.
البته روزنامه زنجیره ای آرمان به این سوال نمی پردازد که 
اگر لابی ها و گعده ها در میان اصولگرایان پر رنگ تر اســت چرا 
اصلاح طلبان نگرانند؟ این ادعا در صورت صحت به نفع لیست 
امیدی ها اســت چرا که آرای اصولگرایان متشتت شده و برد با 
اصلاح طلبان خواهد بود در حالی که چنین نیست و این خطر 
در میان اصلاح طلبان بسیار قوی بوده و اصولگرایان نظر واحدی 
را درباره ریاست آینده مجلس دارند و پایبندی بیشتری در این 

زمینه به گفتمان خود نشان می دهند. 
چنان که در این گزارش بدان اشاره شد اصلاح طلبان با توجه 
به وزن اندک خود در مجلس آینده از گزینه انتخابی نمایندگان 
مجلس دهم برای ریاســت بهارستان به شدت نگرانند، آنان از 
سویی به عدم پایبندی منتخبان اصلاح طلب، حامی دولت و ...به 
تصمیمات درون فراکسیونی آگاهند و از طرف دیگر از لابی های 
صورت گرفته میان منتخبان سخن می گویند، در این میان وزن 
کم لیست امید در مجلس آینده آنان را از رسیدن به مقصود نا 
امید کرده است و این همه دروغ بودن تبلیغات و خبرسازی های 
هفته های گذشته اصلاح طلبان مبنی بر اینکه اکثریت بهارستان 

در اختیار آنان است را نشان می دهد. 
به نظر می رسد عبور از عارف و پذیرش شکستی محترمانه و 
وامدار کردن رئیس آینده مجلس به خود  در این راستا از سوی 
برخی اصلاح طلبان پیگیری می شود. آنان از عارف می خواهند 
همانند سال 92 کناره گیری کند تا لاریجانی با رای قاطع رئیس 
مجلس شود، با این حرکت آنان می خواهند این گونه القا کنند که 
رئیس آینده مجلس با رای آنان به این سمت انتخاب شده است 
چنانچه در سال 92 این گونه القا کردند ولی همگان هم سال 92 و 
هم امروز به وزن اندک اصلاح طلبان واقفند و آنان چه در انتخاب 
هیئت رئیسه حضور داشته باشند و چه نه نتیجه آن چنان که 
تاکنون و در نشست ها و وزن کشی های نمایندگان منتخب خود 
را نشان داده واضح است و  آن اینکه مجلس دهم اصولگرا است.

گزارش خبری تحلیلی کیهان

افزایش طول عمر، تازه  ترین دستاورد برجام!

هنوز مجلس دهم تشکیل نشده اقلیت دچار تفرقه شد!

معاون سابق وزیر خارجه آمریکا  تاکید کرد: 
ما می توانیم به واسطه ساز و کاری که در توافق 
در نظر گرفتیم، به سرعت رأسا تحریم هایمان را 

و تحریم های چندجانبه را بازگردانیم.
»وندی شرمن« معاون سابق وزیر خارجه آمریکا 
در نشســتی که اخیرا در اندیشکده »بیکر« دانشگاه 
»رایس« برگزار شــد، به تشــریح جزئیات و پشــت 
صحنه های کمتر مطرح شــده مذاکرات هسته ای با 

ایران پرداخته است.
وی در این سخنرانی که در تاریخ 14 آوریل )26 
فروردین( انجام شده، روند حصول توافق هسته ای را 
مورد بررسی قرار داده و نهایتا تأکید می کند که 25 
ســال بعد، یعنی پس از پایان عمر برنامه جامع اقدام 
مشترک، واشنگتن همچنان گزینه های امروزی برای 

مقابله با تهران را در اختیار خواهد داشت. 
رئیس سابق تیم آمریکا در مذاکرات هسته ای در 
ابتدای این نشست به وقوع انقلاب اسلامی و تسخیر 
سفارت آمریکا در تهران اشاره کرد و گفت این رخداد، 
»سو ءاعتمادی را که از دهه ها قبل، یعنی از زمان کنار 
زدن مصدق در سال 1953 آغاز شده بود، تثبیت کرد. 

عدم اعتمادی که هنوز هم پابرجاست.«
موثرترین تحریم ها

وی ســپس اعمال تحریم هــای بین المللی علیه 
ایران به رهبری آمریکا را یادآوری کرد و افزود: »این 
تحریم ها موثرترین رژیم تحریم هایی بودند که تاکنون 
اعمال شده اند و در نتیجه آن ها اقتصاد ایران به شدت 
ضعیف شد. اما آن تحریم ها هرگز برنامه هسته ای ایران 
را متوقف نکرد، هرچند موجب شد که ایران پای میز 

مذاکره بیاید.«
شــرمن مذاکرات با تیم قبلی جمهوری اسلامی 
را »کامــلا مأیوس کننده و بی نتیجه« خواند و گفت: 
»کاترین اشــتون )مســئول وقت سیاست خارجی 
اتحادیــه اروپا( طرف ما را به زبان انگلیســی پیش 
می برد، اما ســعید جلیلی )مذاکره کننده وقت ایران( 
طرفِ ایرانی مذاکره را به فارسی پیش می برد. اما زبان 
تنها محدودیت نبود. پیشنهاد هر دو طرف جاه طلبانه 
بود و هیچ نقطه اشتراکی نداشت و این بدان معنا بود 
که دریای فاصله بین ما نمی توانست کوچک تر شود.«

کورسوی امید
رئیس ســابق تیم مذاکره کننده آمریکا سپس از 
ناآرام شدن تهران پس از انتخابات سال 1388 هم به 
عنوان سو سویی برای امیدواری یاد کرد و ابراز داشت: 
»در تهران، سوســوی جنبش ســبز که امیدی برای 
ایجاد اصلاحات در جمهوری اســلامی بود، در همان 
ابتدا پیش از آنکه شانسی برای درخشش داشته باشد، 

خاموش شد.«
شــرمن با اشــاره به آغاز مذاکرات پشت صحنه 
در عمــان، گفت: »اوباما مجبور شــد تصمیمی مهم 
بگیرد. ایران به دانش هســته ای مسلط شده بود و ما 
هم گزینه نظامی واقعی ای داشتیم. اما حمله نظامی 

دانش ایران را نابود نمی کرد و آن وقت ایران چند سال 
بعد دوباره به صورت مخفی برنامه هســته ای خود را 
از ســر می گرفت و نه تنها مشکل حل نمی شد، بلکه 
مشکلات بیشــتری ایجاد می شد.« وی افزود: »نگاه 
واقع بینانه رئیس جمهور اوباما« به توانمندی های ایران 

راه را برای پیشبرد مذاکرات باز کرد.
مذاکرات عمان

معاون سابق وزارت خارجه آمریکا در مورد روند 
انجام مذاکرات پشت پرده در عمان، گفت: در مذاکرات 
عمان و بعدا در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان 
ملل، طرفین به سندی 4 صفحه ای دست یافتند که 
جای خالی های زیادی در آن وجود داشت، اما کلیت 
آن ایــن بود که ایران در برابر »رفع جزئی تحریم ها« 
برنامه هسته ای خود را در همان سطح نگه داشته یا 
حتی به عقب بازمی گرداند، تا زمان لازم برای مذاکره 
بر سر توافق جامع به دست آید. به گفته شرمن »آن 
سند 4 صفحه ای برنامه اقدام مشترک )توافق موقت 

ژنو( بود.«
فرانسه توافق را به هم زد

به گفته شــرمن، بعدا در اولین جلسه مذاکرات 
رسمی که تحت پوشش رســانه ها برگزار شد، همه 
بسیار خوش بین بودند، اما نهایتا »نگرانی های دقایق 
پایانی به خصوص از سوی فرانسه« موجب شد تا همه 

دست خالی به خانه بازگردند.
بــه گفته معاون ســابق وزارت خارجه آمریکا در 
ادامه مذاکرات، همه از جمله ایران می دانســتند که 
هدف چیست؛ اینکه برنامه ایران هرگز نظامی نشود.

شرمن  اظهار داشت: جان کری وزیر خارجه آمریکا 
و محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه ایران همزمان 
به گفت وگوهایشان ادامه می دادند. وی در مورد ظریف 
گفــت: »ظریف در ایالات متحده درس خوانده و 30 
سال اینجا زندگی کرده است. او مدرک دکترای خود 
در حقوق بین الملل را از دانشگاه دنور، در دانشکده ای 
که حالا به نام پدر مادلین آلبرایت اســت و از شهری 
که جان کری در آن متولد شده، دریافت کرده است.«

وی افزود: کری می دانست که این مذاکرات عدم 
اعتماد عمیقی را که وجود دارد، حل نمی کند، اما در 
عین حال اطمینان داشت که طرفین منافع مشترکی 

در آن دارند.
جلسه سخت با ظریف

شــرمن افزود: »در یک مرحلــه، من برای دیدار 
دوجانبه با ایرانی ها در ژنو بودم و قرار بود وزیر کری هم 
از لندن به ما بپیوندد... کری به من گفت به ایرانی ها 
پیام بدهم که اگر پیشرفتی صورت نگیرد، او در لندن 
می ماند. این پیام بن بست را باز کرد، اما وقتی او به ژنو 
آمد، به هر حال یک جلسه سخت در انتظارش بود.«

 وی خاطر نشــان کرد: »این جلسه آنقدر سخت 
بود که وزیر کری بر خلاف رویه معمول و مشــخصه 
شخصیتی اش، دستش را آنقدر محکم روی میز کوبید 
که خودکارِ روی میز به هوا بلند شد و به همتای من 

عباس عراقچی برخورد کرد.«
شــرمن ادامــه داد: »در تمام طــول مذاکرات 
رئیس جمهور همواره تاکید داشت که ایران نباید به 
بمب اتم دســت یابد و این صراحت از اهمیت بالایی 
برخوردار بود... در طول مذاکرات می دانستیم که چه 
کاری می توانیم انجــام دهیم، چه کاری نمی توانیم، 
در چه مواردی انعطاف پذیــری وجود دارد و در چه 

مواردی ندارد.«
معاون سابق وزارت خارجه آمریکا  با بیان اینکه 
هر دو طرف به خصــوص ایران و به خصوص ایالات 
متحده، از اهرم هایی برخوردار بودند، گفت: »دستکم 
برای ایالات متحده، مذاکرات هرگز مبتنی بر اعتماد 
نبــود. هم من و هم همتایم، عباس عراقچی در طول 
مذاکرات برای اولین بار نوه دار شدیم. حتی بعد از آن 
برهه انسانی، که من و عباس عراقچی فیلم نوه هایمان 
را به یکدیگر نشان دادیم، مذاکرات به همان اندازه قبل 

مبتنی بر بی اعتمادی ادامه یافت.«
وی در ادامه افزود: »هر دو طرف، امتیازاتی دادند، 
اما هیچ یک بطور کامل همه چیز را واگذار نکردند، به 
جز یک اســتثنا بزرگ: ایران هرگز نمی تواند به بمب 

اتمی دست یابد.«
معاون ســابق وزیر خارجه آمریکا، با اشــاره به 
آزمایش های موشکی ایران، گفت این اقدامات »باید 
با تحریم و حمایت از کشورهای خلیج )فارس( و دست 

قدرتمند در مذاکرات سوریه، روبه رو شود.«
ظریف احساسی است

شرمن در ادامه در پاسخ به این سوال که آیا مورد 
مشخصی بوده که به واسطه روابط شخصی طرفین حل 
شود، از بیان جزئیات خودداری کرد، اما گفت: »موارد 
زیادی رخ داد که وضعیت دشــواری پیش می آمد و 
جان کری بــه اتاق ظریف می رفت یا وزیر ظریف به 
اتاق او می رفت و آن ها این مســئله را با هم در میان 
می گذاشتند، یکی از این موارد )جدال لفظی کری و 

ظریف( به رسانه ها هم کشیده شد.«
وی افــزود: »اینکه وزیر کری را به چنین وضعی 
)عصبانیت( برسانید، کار ساده ای نیست، چون او انسان 
بسیار صبور و بخشنده ای است. آن زمان در ناهارخوری 
ساختمان در وین بودیم که من ناگهان از پشت دیوار 
صدای داد و فریاد شنیدم. چراکه آن ها در صورت لزوم 
ســر هم فریاد هم می زدند. آن هایی که آقای ظریف 
را بشناسند، می دانند که او خیلی خوب فریاد می زند 
و بســیار احساسی است. تصور می کنم که آن رابطه 

شخصی کاملا کاملا مورد نیاز بود.«
شــرمن ادامه داد: »هرچند بی اعتمادی ها هرگز 
برطرف نشــد، اما به واســطه بحث هایی که عباس 
عراقچی و من، مجید روانچی و من در مورد موضوعات 
شخصی داشتیم، این مسئله در طول مذاکرات به ما 
کمک کرد که دستکم صبوری بیشتری مقابل هم به 
خرج دهیم. ما همچنان به یکدیگر ایمیل می زنیم و 
باید بگویم که این تغییر بزرگی در روابط دیپلماتیکی 

بود که شاهدش بودیم. علاوه بر این، این رابطه شخصی 
بین وزرا موجب شــد تا ما بتوانیم ملوان هایی را که 
ایران بازداشت کرده بود، بسرعت به خانه بازگردانیم.«

بهبود روابط مشروط به تغییر رفتار 
منطقه ای ایران

وی افزود: »این سوال مطرح می شود که آیا روابط 
بهتر خواهد شد؟ نمی دانم، این دست ما نیست، من 
امیــدوارم که این اتفاق بیفتد، چراکه ما باید امیدوار 
باشــیم، اما این انتخاب یا تصمیم ما نیست و مسائل 
زیــادی وجود دارد، اقدامات منطقــه ای ایران کاملا 
نگران کننده هســتند و اگر می خواهیم شاهد تغییر 

باشیم، باید آن ها را حل کنیم.«
شــرمن در پاســخ به ســوالی در مورد اینکه آیا 
»صد میلیارد دلار آزاد شــده به واســطه برجام« در 
فعالیت های منطقه ای ایران به کار گرفته نمی شــود، 
گفت: »افسانه ســازی ها در مورد این “صد میلیارد” 
واقعــا اعجاب برانگیز اســت. اولا بگویم که این پول 
آمریکا یا پول مالیات دهندگان آمریکایی نیست. این ها 
دارایی های ایران بودند که در بانک های خارجی و نه 
آمریکایی، بلوکه شده بودند. در بانک هایی در امارات، 
در ژاپن، در کره بودند. همه آن ها هم دارایی های بلوکه 

شده ایران هستند در بانک های خارجی.«
سپاه با مبالغ اندک

 کارهای زیادی کرده است
وی افزود: »ثانیا، در مورد مبلغ صد میلیارد دلار، 
اینکــه برآورد ما و وزارت خزانه داری این اســت که 
ممکن اســت، ممکن اســت که نهایتا تا 50 میلیارد 
دلار بتواند به ایران بازگردد، چراکه باقی این مبلغ یا 
اقساط عقب افتاده وام های ایران هستند یا مبالغی که 
متعلق به چین هســتند و چین هم می خواهد آن ها 

را پس بگیرد.«
شرمن ادامه داد: »نهایتا، به نفع ایران نیست که 
این مبالغ را به داخل کشور منتقل کند، چراکه ایران 
این پول را در خارج کشور برای انجام تجارت نیاز دارد 
و اگر پولی در خارج نداشــته باشد، نمی تواند معامله 

تجاری کند.«
رئیس سابق تیم مذاکره کننده آمریکایی تصریح 
کرد: »نکته مهم که بسیار حائز اهمیت است، این است 
که شــکی وجود ندارد که ایران می تواند این پول را 
برای مقاصد دیگر استفاده کند و سوالی وجود ندارد 
که با رفع تحریم ها، اقتصــاد ایران می تواند عملکرد 
بهتری داشته باشد و شک ندارم که با بهبود وضعیت 
اقتصادی، سپاه پاسداران هم پول بیشتری به دست 
می آورد. اما می خواهم به شما یادآوری کنم که سپاه 
پاسداران و نیروی قدس، با همان مبالغ کم، توانسته 

بود کارهای زیادی انجام دهد.«
شــرمن یادآورشــد: »ارزیابــی مــن، ارزیابــی 
رئیس جمهور و ارزیابی وزیر کری این بود که ما تمام 
راه های رسیدن به بمب، از جمله راه مخفی را بسته ایم 

و این توافق ارزش اجرا دارد.«

وندی شرمن ضمن اشاره به جزئیات مذاکرات:

آینده روابط واشنگتن-تهران
مشروط به تغییر رفتار منطقه ای ایران است

بقیه از صفحه 2
آب رفتن روابط بانکی خارجی در  پسابرجام

دفاعیات عجیب و تامل برانگیز از برجام در حالی رخ می 
دهد که »نوذر شفیعی« سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با اشاره به جلسه 
روز دوشنبه این کمیسیون با سیف، رئیس کل بانک مرکزی 
می گوید: سیف معتقد بود روی کاغذ هیچ محدودیتی در 
خصوص سوئیفت وجود ندارد، اما در عمل انجام این مهم 
نیازمند دو شرط است که اول آماده سازی بانک های داخلی 
از نظر سخت افزاری و نرم افزاری و دیگری برقراری شبکه ها 
و ارتباطات کارگزاری گســترده کــه در این خصوص باید 
گفت قبل از تحریم ها هزاران شــبکه کارگزاری بین  کشور 
ما و دنیای خارج وجود داشــته که پس از تحریم ها کاملا 
راکد شده و اکنون پس از برجام فقط 349 رابطه کارگزاری 

برقرار شده که این رقم باید به بیش از اینها افزایش یابد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس همچنین 
تأکیــد کــرد: البته نبایــد فراموش کــرد در کنار این 
محدودیت ها نگرانی بانک های بزرگ از جریمه شــدن 
توسط آمریکا بزرگ ترین مانع در برقراری ارتباطات بانکی 

اســت از این رو امــروزه ارتباطات بانکی ما با بانک های 
کوچک خارجی است و بانک های بزرگ اغلب تحت تأثیر 
تحریم های اولیه آمریکا حاضر به برقراری ارتباط نیستند.

گفتنی است جابری انصاری سخنگوی وزارت خارجه 
کشورمان نیز در نشست خبری هفته جاری و در پاسخ به 
سؤالی در خصوص ابزار فشار و ضمانت اجرا برای اجرای 
برجام توسط طرف های مقابل ایران، ابراز داشت: آنچه در 
روابط و سیاست بین المللی وجود دارد با آرزوی ملت ها 
و نخبگان، فاصله دارد و همچنان توافقات بین المللی از 

میزان ضمانت های حقوق داخلی برخوردار نیست.
در واقع اظهارات سیف و جابری انصاری بار دیگر نشان 
داد که نتایج برجام با چیزی که مد نظر دولت یازدهم است 

فاصله دارد و نباید روی آن حساب ویژه باز کرد.
بانکداران بین المللی از توضیحات آمریکا 

برای ازسرگیری رابطه با ایران متقاعد نشدند
به گــزارش فارس، پایگاه خبــری المانیتور بامداد 
سه شــنبه گزارش داد مقام های آمریــکا بعد از اجرایی 
شدن برجام با مقام های بانکی از 15 کشور دنیا میز گرد 
برگزار کرده اند تا به آنها درباره از سرگیری روابط بانکی 

با ایران اطمینان خاطر بدهند. 
این خبر را المانیتور به نقل از منابع آگاه گزارش داده 
و افزوده که رایزنی های مقام های آمریکایی در این باره 

حاصلی در بر نداشته است. 
مقام های وزارت خزانه داری آمریکا ماه گذشته بعد 
از رد اخبار جنجالی درباره احتمال اعطای دسترسی به 
ایران جهت استفاده از دلار در مبادلات بین المللی گفتند 
راهبرد واشنگتن برای شکستن فضای بیم و هراس حاکم 
بــر بانک های بین المللی جهت بازگشــت به ایران ارائه 
توضیحات و دادن اطمینان خاطرهای لازم به بانکداران 
درباره بی خطر بودن تجارت قانونی در ایران خواهد بود.
المانیتــور اکنون می گوید این راهبرد به شکســت 
انجامیده اســت.  یک منبــع بازرگانی آگاه به المانیتور 
گفت که مقام هــای وزارت خارجه و خزانه داری آمریکا 
در همایشــی که روزهای 3 و 4 ماه مه برگزار شــده با 
دو بانک سوئیسی »کردیت« و »یوبی اس« وارد رایزنی 
در همین باره شدند. وی می گوید اکثر بانک های بزرگ 
خارجی درخواســت بازگشــت به ایران را بنا به دلایل 
متعــدد، از جمله جریمه های ســنگین قبلی آمریکا و 

نگرانی از بازگشت دوباره تحریم ها علیه ایران رد می کنند.
»گــرگ روزنبرگ«، ســخنگوی »یو بــی اس« نیز 
بــه المانیتور گفــت که این بانک قصــدی برای انجام 

تراکنش های مربوط به تجارت ایران ندارد.
وی در مصاحبــه ای ایمیلی به المانیتور گفت: »در 
حال حاضر، تغییری در سیاســت های کلی تحریمی ما 
که داشــتن فعالیت های تجاری با ایران یا فعالیت های 
شامل ایران را محدود می کند، صورت نگرفته است.«    

متر و معیار افکار عمومی برای میزان فواید و تاثیرات 
مثبت برجام بر روی امور روزمره و وضعیت معاش، طول 
عمر خلبانان و میهمانداران هواپیماها نیست بلکه مردم 
منتظر بهبود وضعیت تولید، رفع بیکاری و تورم و رکود 
هســتند. بیان دائمی این موضوع که برجام فی نفســه 
امری مطلوب اســت و نباید خدشه ای بر آن وارد شود و 
طرح موضوعاتی از این قبیل که چندین سال باید منتظر 
ماند تا تاثیرات برجام هویدا شود، تماماً مسائلی انحرافی 
و برای فرار از پاسخ گویی به مردم است که در طولانی 
مدت نتیجه عکس داده و مردم را از مسیر دولت یازدهم 

ناامید خواهد کرد.


